
Milí studenti, učitelé, čtenáři
držíte v ruce první číslo zbrusu nového studentského časopisu Čapnito. Pravda, 
původně jsme vás novým plátkem chtěli potěšit už na sklonku loňského roku, ale 
zpočátku nerovný boj s organizací rozhodl, že tomu bude až v březnu letošního 
roku. Alespoň jsme měli dostatek času na doladění i těch nejmenších detailů, a tak 
vám můžeme s klidným svědomím naservírovat poctivou dávku autentických stu-
dentských článků, básní, fotografií, prostě všeho, co se od nás humanistů očekává. 
Rozhodně nechceme z Čapnito vyrobit fádní studentský „časák“.

Milý čtenáři. Pokud se zajímáš o dění kolem sebe nejen sledováním Novy či čtením 
nespočtu bulvárních plátků a plátů, tak jsme tu přesně pro tebe. Sami bychom 
Čapnito definovali jako studentský poklad v trenkách.

A proto budeme rádi, když nás budete s chutí číst a pomůžete nám dostat se do 
pořádných novinářských kalhot.
Tak nás Čapněte.
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Drazí čtenáři, vzhledem k tomu, že v rukou držíte historicky první výtisk našeho časopisu Čapnito, je naší autorskou 
povinností se vám jeden po druhém představit. Začnu tedy od sebe. Kromě toho, že se starám o praktický chod časo-
pisu, mám na starost společensko-politickou rubriku, ve které se budu snažit vám naservírovat nejen zprávy či prosté 
informační články, ale i fejetony či politické rozbory. Hned v prvním čísle vás chci nalákat na stranu 4 na článek, který 
se alespoň trochu snaží charakterizovat tu největší rybu z našeho domácího politického rybníka, totiž samotného 

pana prezidenta Miloše Zemana. Přeji vám příjemné a ničím nerušené listování. Čapněte to!

Ahoj, jmenuji se Anna Dohnalová a v našem časopise mám roli vedoucího kulturní rubriky. V následujících číslech 
vás budu lákat na výstavy, divadelní přestavení, kino… prostě pravidelná dávka trochy kulturního vzdělání. A začnu 
tím teď hned. Takže bych vás ráda pozvala k přečtení mého článku: Signal festival.

Ahoj, jmenuji se Kateřina Kaňovská a v časopise nebudu vyhrazena žádným konkrétním žánrům. V každém čísle 
se tedy pokusím zaměřit na něco jiného, tak aby to bylo zajímavé jak pro vás, tak pro mě. V prvním čísle jsem dala 
pod lupu muzikál Královna Francie a výsledek mého zkoumání a dumání si tak můžete přečíst v recenzi v kulturní 
rubrice. Můj další článek je z trošku jiného soudku a snad vás donutí se nad sebou trošku zamyslet, víc vám už ale 

neprozradím…:)

Ahoj, jmenuji se Katka Michaličková a jsem redaktorkou časopisu Čapnito. Pro toto číslo mám pod palcem rubriku 
„Interview“, kde jsem se rozhodla vyzpovídat jedny z klíčových osob v naší škole – slečnu Lenku Andrlovou a pana 
Václava Andrleho. V prvním plátku ale najdete i dvě moje úvahy. Nejvíce mě baví psát právě úvahy, analytické články, 
rozhovory, a když to na mě přijde, občas si i zabásním.

Ahoj, mé jméno je Zdeňka Kopecká. Přináším vám výběr volné tvorby našich studentů, který nebyl lehký vzhledem 
k množství dobrých prací, které vznikly v prostředí naší školy, ale doufám, že se vám budou líbit. Můžete si tak přečíst 

tvorbu, kterou jste možná napsali i vy.



Před časem mi do facebooku přišla pozvánka 
k akci „Chci si s vámi promluvit, pane prezi-
dente!“. Pořadatel Martin Přikryl v ní dal 
najevo svůj nesouhlas s prezidentem repub-
liky a zval své „přátele“ k menšímu protestu 
na Národní třídě v Praze netuše, že se z toho 
stane národní ma nifestace. Čas k rozmýšlení, 
zdali potvrdím svou účast, jsem nepotřeboval, 
neb mne naše hlava státu přinejmenším irituje 
už delší dobu. Prakticky rok a půl. Poslední 
dobou však výroky Miloše Zemana překročily 
i tu nejvyšší míru únosnosti mého občanského 
cítění. A tak jsem bráchovi sebral červený papír 
z omalovánek a vystřihl do něj červenou kartu, 
onen budoucí symbol listopadu 2014.

Měl jsem k tomu hned několik důvodů, se 
kterými se teď s vámi podělím. Chci však 
ještě podotknout, že Zemana uznávám jako 
demokraticky zvoleného činitele, tudíž ne-
hodlám kritizovat společnost, která ho volila, 
jak často upozorňují Zemanovi fandové, ale 
jen jeho samého.

Tak hezky popořádku. Všichni si určitě dobře 
vybavujeme tu ostrou předvolební kampaň 
v době prezidentských voleb na přelomu let 
2012 a 2013. Zeman se v počátku kampaně, 
dávno před prvním kolem voleb, choval velmi 
korektně a skrze televizní obrazovky působil 
vtipně, dokonce mile. Tehdy jsem si říkal, 
že mu ten jeho politický timeout doma na 

Vysočině prospěl a že se vrátil jako člověk, 
který nás díky svému charisma a politické ostří-
lenosti může reprezentovat jako prezident. Po-
stupem času však začal „přiostřovat“, ať už při 
debatách s Fischerem či se Schwarzenbergem, 
jeho budoucím soupeřem. Ve druhém kole se 
situace vyhrotila na maximum. V české zemi 
se vytvořily dva tábory. Zatímco za Schwarzen-
berga se postavila odborná veřejnost a morální 
autority, které se pravidelně účastnily poli-
tických debat, kolem Zemana kroužili lidé jako 
Rusnok (později okatě jmenovaný úřednický 
předseda vlády), Mynář (kterému sice dodnes 
chybí povinná bezpečnostní prověrka, zato 
mu ale nechybí schopnost orientace na trhu 
s nemovitostmi), Zaňáková, nynější nositelka 
státního vyznamenání, či režisér jeho volebního 
spotu a taktéž nositel státního vyznamenání 
pan Renč. Obdobný model se objevuje, pokud 
se na ony dva tábory podíváme z pohledu za-
hraniční podpory. Schwarzenberga ze zahraničí 
podporovali západní politici jako Fischer, 
Gauck, Allbrightová apod. Zemana podpořil 
nynější neuvěřitelný nositel Řádu Bílého lva 
Robert Fico.

To, co se však děje v poslední době mezi 
Hradem a táborem Zemanových odpůrců, 
nemá tak daleké kořeny. Všechno začalo 
při Krymské kauze, kdy Zeman zaujal sice 
 neutrální, ale de facto proruskou pozici a kri-
tizoval sankce EU vůči Kremlu. Poté se samo-

o neschopnosti našich novinářů a vyvrátil 
tím vlastně své hlavní volební heslo: „Chci být 
prezidentem dolních deseti milionů.“ Pravicově 
smýšlející společnost a novináři mezi oněch 
deset asi nepatří.

Nezapomínejme také na téma Ukrajiny, které 
je momentálně asi nejaktuálnější. Zemanův 
výrok, který označuje události na Majdanu 
za nedemokratické jednání. Tady se asi nabízí 
mnohem „vysočinštější“ pohled na demokracii 
očima Miloše Zemana. Ta totiž u nás zřejmě 
funguje tak, že podkuřujeme velkému ruskému 
Mannitouovi, který se nám bude hodit jakož-
to možný spojenec Číny až přijde na válku. 
Typické ukázky naprosto „demokratických“ 
států, se kterými my jako demokrati chceme 
spolupracovat, že? Vždyť je to holý nesmysl. 
Nedívejme se teď chvíli na zákulísí celé věci ale 

konstatujme fakt, že se v Kyjevě sešly desítky 
tisíc lidí, kteří nesouhlasí nikoliv s proruskou, 
ale přímo ruskou orientací Ukrajiny. Fakt, že 
se chtějí připojit k demokratické EU je přeci 
nezpochybnitelný. Vždyť i Sametová revoluce 
byla nedemokratická, stejně jako na Ukrajině 
se tu v kuloárech šibovalo a handlovalo a samo-
zřejmě zde hrálo svou roli i přezbrojení západní 
Evropy mocnou USA. Myslím si, že je naprosto 
hloupé řešit, jak to bylo s demokracií v průběhu 
povstání. Vždyť kdyby proevropští Ukrajinci 
nic nedělali, tak by žili dál v nedemokracii, 
kde Janukovič bude kázat ruskou vodu a pít 
ruské víno.

A ještě než jsem stačil dopsat tento článek, 
stihl pan prezident znovu velkou část Čechů 
zvednout ze židle, když se při návštěvě Pardu-
bického kraje nechal slyšet, že by se děti s han-

MILOSH 
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z řejmě hodně bouřilo při Zemanově návštěvě 
Číny, kde se nechal slyšet, že se máme od Číny 
hodně co učit. I když se tento výrok týkal spíše 
ekonomcikých vztahů, vyvolal debatu, jestli se 
vůbec od komunistické a cenzurované Číny 
něčemu učit chceme. Dle mého názoru však 
byl suverénně nejhorší Zemanův výrok ohledně 
českého postoje k Tibetu. Zeman totiž zřejmě 
v zápalu rektální alpinistiky vůči čínským ba-
fuňářům zvolal, že my Češi uznáváme Tibet 
jako součást Číny (anketní průměr říká, že 73 % 
Čechů nesouhlasí nebo neví, pozn. red.). Těžko 
říct, zda byl Zeman při tomto „výžbleptu“ na-
tolik nestřízlivý, nebo se možná ozvala jeho 
nedávná přechozená viróza či bolavý palec. 
Tak či tak to bylo velmi nevhodné a ostudné.

Tím se dostáváme k nej aktuálnějšímu ovaru 
našeho pana prezidenta, totiž k jeho proje-
vu v  Hovorech z  Lán vysílaných Českým 
rozhlasem dne 2. 11. 2014. Tam už si Zeman 
pustil pusu ne na špacír, ale spíše na opileckou 
rotační procházku z knajpy. Jeho slova netřeba 
připomínat, neb nechceme dostat pokárání 
jako Český rozhlas za to, že reprodukujeme 
slova hlavy státu. To se u nás přeci nesmí. Mi-
mochodem to asi bude první příznak čínského 
politického učení.

Ono se ale asi v zásadě není čemu divit, pokud 
zavzpomínáme na slavnostní inauguraci pana 
prezidenta, kde si neodpustil své poznámky 

dicapem fyzickým či mentálním neměly učit 
společně se zdravými. To mi připomíná trochu 
socialisti ckou selekci, která u nás během let 
1948–1989 bohužel úspěšně probíhala a dětem 
s postižením se až na výjimky nedostávalo 
dostatečné péče, aby se v dospělosti mohly 
začlenit do běžného života. Samozřejmě, 
že i u této otázky se názory různí. Nicméně 
odborná veřejnost dodává, že se tento prob-
lém rozhodně nedá paušalizovat jednou větou. 
Samozřejmě i já si uvědomuji, že některé druhy 
postižení se bohužel neslučují s klasickým 
vzděláváním ve třídě ať už proto, že děti na 
prvním stupni základních škol umí být zlé 
a zákeřné, nebo kvůli tomu, že školy nemají 
peníze dotyčnému poskytnout bezbariérový 
přístup či vlastní asistentku. Na Hrad už proto 
znovu míří stovky kritických dopisů psaných 
mimo jiné samotnými handicapovanými. 
Tady se opět nabízí kritika, že Zeman bohu-
žel nedokáže odhadnout, jaké výroky si jako 
prezident může dovolit. Protože takto závažnou 
problematiku rozhodně nevyřeší jedna věta 
vypuštěna někde v Pardubicích u cigaretky.

Uvidíme, zdali se Zemanovi znovu podaří 
dostat do ulic rozzuřené davy lidí, kteří se 
propadají hanbou, kdo že jim to na tom Hradě 
vlastně sedí. Napoprvé jich přišlo 14 tisíc.

Online hra o opilém Miloši Zemanovi

Kryštof Šimek
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Z napsání tohoto článku mám poněkud strach, 
protože nemám pocit, že patřím k nejpovo-
lanějším, co se týče vyjadřování se o politice. 
K politice mám asi takový vztah jako běžná 
dívka k autům – pamatuji si je podle barev, 
absolutně mě nefascinují a nedokážu je vůbec 
nijak objektivně hodnotit, porovnávat, nemám 
na ně vyčleněný žádný extra názor, protože 
mě zkrátka „neberou“. Inu, novinář by se měl 
poprat s každým tématem, tak někde vyhrabu 
vlastnost jménem odvaha a jdu na to!

Vlastně cítím, že by bylo správně začít s tím-
hle mým nezájmem něco dělat. Osmnáctka 
klepe na dveře a já už bych se poté nějak měla 
zapojovat do politického víru dění, protože 
pokud mohu ovlivnit chod této země, proč  
tak neučinit? Další věc je, že ač přiznávám svůj 
nezájem o politiku, svou pouze povrchní in-
formovanost o sedmnáctém listopadu a fakt, 

o něco jinak než můj národ teď, v roce 2013. 
A říkám si, čím to je? Upřímně, je to jedna 
z mála věcí, kterou si vybavím, když se řekne 
sametová revoluce, a vyvolává to ve mně pozi-
tivní pocity – entuziasmus, naděje, nevzdávání 
se, odhodlání. Myslím si, že v té době tyhle 
čtyři pojmy tak nějak na lidi seděly. Zvláštní 
ale je, že na nás to dnes nesedí takřka vůbec. 
Přitom si myslím, že žijeme v mnohem lepších 
podmínkách – jak politických, tak životních. 
Říkám si, čím jsme tak vysáváni, že to pro nás 
nemá cenu, snažit se o něco?

Nejblaženěji se cítím, když někdo, kdo se ten-
krát aktivně podílel na revoluci, mluví o tom, 
jak už ani nedoufali, že se jim to povede, že 
bude převrat, ale stejně bojovali, prostě to stej-
ně zkusili. Podobná situace nastala v období 
národního obrození. Kde nastal ten převrat, 

kdy zmizeli Češi, co se chtěli prát za svůj národ 
či jazyk? Co změnilo naši povahu? Nemlu-
vím o vás či o nich, mluvím o nás – mně i vás 
všech. Máte pocit, že jsme takoví dnes? Já mám 
totiž dojem, že ne vše je zde úplně v pořádku, 
všichni si stále stěžujeme – na politiku, počasí, 
ekonomickou situaci… Ale jsou to jen řeči bez 
činů. A není to škoda? Protože evidentně to 
v sobě máme, když Češi dříve dokázali tak 
velké věci. Říkám si – musíme se zase dostat do 
extrémní situace, kdy nám půjde o zachování 
národa, svobody či jiného důležitého aspektu, 
abychom pochopili, že nemáme spát a je třeba 
začít něco dělat?

Ale toto se netýká jen politiky, to se vztahu-
je na život každého z nás. Přijde mi, že 99 
procent z nás nic pořádně nedělá, nebojuje, 
dokud necítí, že mu „jde o kejhák“. Bohužel 

S NEZNALOU O SAMETOVÉ 
REVOLUCI

že je to pro mě spíš státní svátek (= den, kdy 
nemusím do školy), vím, že rozhodně byl, je 
a bude významnou událostí, a myslím si, že 
narodit se o několik let dřív, pocítila bych onu 
důležitost až do morku kostí.

Zaráží mě jen, co to tenkrát byli za náturu, ti 
Češi. Můj národ v roce 89 na mě totiž působí 

se obávám, že takřka vždy se tento přístup 
vymstí. Ale je možné toho docílit, jen musíme 
začít. A možná si jednou budeme připadat 
jako hrdinové za sametové revoluce či jako 
obrozenci v době národního obrození. Možná 
těmi hrdiny budeme jen pro sebe, ale i to se 
podle mě počítá. A možná, bychom měli jed-
nat, i když jsou šance mizivé. Proč? Protože 
sametová revo luce, protože české národní 
obrození a protože i z malého světýlka dokáže 
vzniknout oslepující záře…

Kateřina Michaličková
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Den jako každý jiný. Anebo den, který v českém 
národě navždy zanechá vzpomínku? Já osobně 
mohu říci, že jakmile jsem ráno odemkla dis-
plej telefonu a uviděla toto datum, zamrazilo 
mě v zádech. Rozhodla jsem se, že strávím ten-
to den u babičky s dědečkem. Odjela jsem na 
vesnici a už po několikáté jsem si poslechla ten 
pro mě známý příběh o tom, jak roku 1989 můj 
strýček stál na Václavském náměstí a babička 
trnula doma, aby se mu něco nestalo. Rozhodla 
jsem se, že jeho čin aspoň trochu napodobím 
svými kroky. Když jsem se odpoledne vracela 
od babičky, vydala jsem se do centra Prahy. 
Bylo asi 18 hodin a já vystoupila na Národní 
třídě.  Procházela jsem tou hlučnou částí Prahy 
a snažila si představit, co vše se zde muselo 
odehrát. V hlavě jsem vzpomínala na záběry, 
jak veřejná bezpečnost napadla studenty. Na-
padla mého strejdu…

Stála jsem u památníku na Národní třídě a po-
zorovala, jak sem lidé chodí zapalovat svíčky. 
Chodí, aby aspoň takto prokázali své uznání 
studentům za to, že dokázali udělat velký krok 
ke vzniku demokratické republiky. I já svíčku 
zapálila. Pokračovala jsem dál a mé kroky 
směřovaly na Václavské náměstí, kde se ode-
hrával koncert Znovu 89, který pořádal Český 
rozhlas. Zpívali zde David Koller, Aneta Lan-
gerová, Jiří Suchý, Dan Bárta a jiní. Mačkala 
jsem se zde spolu s asi dvacetitisícovým davem. 
Mnoho lidí zde zůstalo z odpolední demon-
strace proti prezidentovi Zemanovi, takže 
o transparenty typu „Zemane, odejděte“ či 
jiné nebyla nouze. Ale na druhou stranu jsme 
si mohli povšimnout i transparentů „Václave 
Havle, děkujeme“ a vlaječek české státnosti. 
Koncert trval do 20.00 hodin a potom jsem 
nastoupila do metra plného lidí a jela domů. 

17. LISTOPAD 2014
Když jsem večer ležela v posteli a rekapitu-
lovala si celý den, hlavou mi stále běželo, jak 
je smutné, že v den výročí vítězství demokracie 
si děláme mezinárodní ostudu. Několik tisíc 
českých občanů znesvěcuje odhalení památ-
níku pro mě tak významné události tím, že si 
zde vyřizují své účty s prezidentem. Přestože 
i pro mě není prezident jako prezident, říkám 
si, že se zase budu muset za svůj národ stydět 
o trochu více. Už ale nezbývá nic jiného než 
doufat v lepší zítřky. 

Zdeňka Kopecká
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Událost Sport

Aby bylo jasno: ragby není americký fotbal. 
Americký fotbal má sice kořeny z ragby, ale 
dnes už jsou to sporty velice odlišné, nicméně 
nebudeme odbočovat od tématu. Rugby vznik-
lo kolem 19. století v Anglii ve městě Rugby. 
V dnešní době známe celkem 4 sporty, které se 
vyvinuly z tohoto základu – jsou to americký 
fotbal, kanadský fotbal, rugby league a rugby 
union. V ČR i ve světě je nejrozšířenější va-
rianta union.

Pravidla a pozice v ragby 
Dva týmy po 15 hráčích na obou stranách. 
Zápas trvá 2 x 40 minut a cílem je položit balon 
do soupeřova brankoviště, tzv. pětku, nebo tre-
fit soupeřovu bránu, háčko, a to buď z trestného 
kopu či ze hry dropem. Ragby má specifická 
pravidla, míč se nesmí nikdy házet dopředu, jen 
nakopávat. Házet balon se může jen do strany 
a dozadu. Hráči se mohou atakovat navzájem 
pouze s balonem do úrovně ramen, například 
stržením protihráče, tzv. skládkou. Hráči si čís-
la na dresu neurčují sami, jsou to pozice v poli. 

1 – levý pilíř, 2 – mlynář, 3 – pravý pilíř, 4 – 
levá druhá řada,  5 – pravá druhá řada, 6 – levý 
rváček, 7 – pravý rváček, 8 – vazač, 9 – mlýnová 
spojka, 10 – útoková spojka, 11 – levé křídlo, 
12 – levá tříčtvrtka, 13 – pravá tříčtvrtka, 14 – 
pravé křídlo, 15 – zadák.

Hráči 1 až 8 se jako skupina nazývají roj (roj-
níci). Rojníci mají za úkol podporu hráče 
s míčem nebo skládání protihráče s míčem.
Hráč 9 figuruje jako spojka mezi útokem 
a  rojem, běhá za rojem a  rozehrává míče 
ze vhazování, mlýnů, rucků a maulů na útok 
nebo zpět na roj.

Hráči 10 až 15 se nazývají útok (útočníci). Je-
jich cílem je ve hře jeden na jednoho (většinou 
své číslo z druhého týmu) překonat ať rychlostí, 
nebo rychlou přihrávkou či kopem.

Rojníci jsou zpravidla mohutní, ale pomalejší, 
zato útočníci jsou rychlí a dobří v kopání na 
úkor mohutnosti. Ale jsou i výjimky. Je mnoho 
rychlých rojníků a mohutných útočníků.

Tak až vás přestane bavit fotbal nebo jiný 
tradiční sport, podívejte se na
www.ceskeragby.cz a zkuste ragby!

RAGBY
ŘÍKÁ SE SPORT SUROVCŮ, ALE JE TO TAK?

Jonáš Ostatek
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„Fotbal je hra gentlemanů, hraná barbary. Ragby je hra 
barbarů, hraná gentlemany.“
Oscar Wilde
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Jako první jsme si pozvali velmi důležité lidi – nebýt prvního zpovídaného, tak by 
tato škola nikdy nevznikla, druhá zpovídaná má zase zásluhu na momentálním 
chodu školy a také na našich vědomostech z psychologie. Zakladatel školy Václav 
Andrle a zástupkyně ředitelky a učitelka psychologie Lenka Andrlová přijali 
pozvání k rozhovoru, který se nakonec točil nejen okolo školy, ale také malování, 
rodiny a bonboniéry…

STUDENTI BY MĚLI
MÍT VÍC POKORY
Václav Andrle / Lenka Andrlová

Interview



Jak to tu vůbec celé vzniklo?
VA: Já už si vlastně ani nevzpomínám, kde se 
zrodila ta myšlenka školu založit. Ve školství 
jsem dělal již 20 let předtím. Každopádně první 
výuku na účilišti jsme zahájili v roce 91…
(ke slečně Andrlové:) Kolik ti tenkrát bylo?
LA: (zamyslí se) Devět mi bylo.
VA: Začátky byly krušné, neměl jsem prostory, 
v podstatě jsem neměl vůbec nic. Ale to by 
bylo na dlouhé povídání, o tom procesu vy-
tváření školy. Nicméně když už byla škola tak 
nějak rozjetá, to bylo Lence asi dvanáct, my – já 
a moje žena – jsme chodili domů až za tmy, 
hladoví jako vlci a na Lence již tenkrát v raném 
věku bylo, aby nám uvařila večeři. Takže to bylo 
takové její první seznámení s touhle školou.

A kdy jste tady začala pracovat vy? Vzpo
mínám si, že jste nám jednou na psychologii 
říkala, že jste vůbec neplánovala pracovat ve 
školství, natož s tátou, je to tak?
LA: Přesně tak, tohle vůbec v plánu nebylo. Já 
jsem po maturitě dělala zkoušky na dvě školy 
– na psychologii na filozofickou fakultu a na 
psychologii na pedagogickou fakultu. A na tu 
psychologii kombinovanou s pedagogikou jsem 
potřebovala rok praxi, takže jsem tehdy na-
stoupila do Jedličkova ústavu. Na filozofickou 
mě nakonec nevzali, a tak jsem tedy zůstala u té 
psychologie kombinované s pedagogikou. Tak 
nějak automaticky z toho vyplynulo, že mi táta 
řekl: „Tak si to pojď ke mně zkusit.“ Na začátku 
jsem měla jen pár hodin a brala jsem to jako 

brigádu ke studiu, prostě pár peněz navíc…
VA: Tatínek nic nerozdával, tatínek byl la-
komej… (usmívá se)
LA: To nerozdával, já jsem tu práci měla místo 
kapesného! Ze začátku jsem to prostě brala 
jako brigádu, nijak víc jsem se do toho nean-
gažovala, až postupně jsem začala řešit i nějaké 
organizační věci – web, co by se tady dalo dělat 
jinak a podobně. Když jsem dodělala vysokou, 
tak zase táta přišel a řekl mi: „Hele, máš tu plnej 
úvazek…“ Vzhledem k tomu, že jsem tenkrát 
neměla vyhlídnutou žádnou práci a ani jsem 
neměla představu o tom, kde bych se chtěla 
nějak angažovat, tak jsem si řekla: „Proč ne? 
Uvidíme co bude dál.“ A už jsem tady zůstala. 
Nicméně moje představa to nikdy nebyla.

Ještě k té rodině na pracovišti – pociťujete 
nějaké výhody či nevýhody? A mění se nějak 
výhody či nevýhody s časem a věkem?
VA: Podívej, já jsem autoritářský šéf a byl jsem 
jím vždycky. Příbuzný, nepříbuzný, mně to bylo 
jedno. Zkrátka něco se muselo udělat a přes 
to nejel vlak.
LA: Já vidím výhodu v takové uvolněnější 
atmosféře. Je něco jiného, když řešíte věci se 

rychle vytočit, ale potom zase rychle zchlad-
nout a v klidu si o těch věcech promluvit.

A co na svém tatínkovi obdivujete?
VA: (směje se) Nemůže obdivovat nic.
LA: Že jde do věcí po hlavě. Pravdou ale je, že 
věci málokdy dokončuje. On rád věci začne 
a potom je nechá dokončit někoho jiného. Na 
druhou stranu, kdyby do věcí po té hlavě nešel, 
nikdy by nedokázal to, co dokázal. To je podle 
mě to pozitivní, že se z věcí nestrachuje a buď 
to vyjde, nebo ne.
VA: A právě jednou mi Lenka řekla: „Koukej 
taky něco dodělat.“ A tak jsem udělal bon-
boniéry Golémův šém, protože se mi nelíbily 
bonboniéry na českém trhu.

Co se vám na nich nelíbilo?
VA: Že byly z dovozu. Mě tenkrát naštvaly 
Mozartovy koule, protože to nemá s Českem 
nic společného, vždyť se tu Mozart ani ne-

narodil. Takže mým úmyslem bylo vymyslet 
něco typicky českého a zároveň to neměla být 
nějaká čokoládka ze supermarketu za dva-
cet korun. Tuhle si kupují hlavně turisti jako 
dárek. (ukazuje) Takže bonboniéra se jmenuje 
Golémův šém a obsahuje kartičky s osobnostmi 
renesanční doby, potom Golémovskou legen-
du, obojí v češtině i angličtině, a už jsem za 
ni dokonce dostal Cenu novinářů za Českou 
chuťovku.

Další vaší činností je malba, jak jste se 
dostal k ní?
VA: S uměním jsem začal už v dospívání, dělal 
jsem toho strašně moc – měl jsem kamaráda 
sochaře, takže nejprve jsem tesal, také jsem 
dělal divadlo, zpíval… No a potom jsem se 
vyučil zámečníkem, po maturitě byla vojna 
a tam začalo malování obrazů. Měli jsme fajn 
velitele, takže se tam uspořádalo pár výstav. 
Po vojně jsem se vrátil ke škole a taky jsem 
začal, jak se říká, „honit holky“, co bys také po 
třiadvacetiletém klukovi chtěla? Takže umění 
šlo na nějakou dobu stranou a vrátil jsem se 
k němu právě až potom, co jsem založil tyhle 
školy, bral jsem to jako takové odreagování. No, 

šéfem, který je pro vás de facto cizí člověk, 
a nebo je to otec vaší kolegyně.

Váš tatínek o sobě řekl, že je autoritativní 
šéf – berete tohle jako nevýhodu?
LA: Určitá nevýhoda to asi je, ale za ta léta, 
co ho znám, už jsem se prostě naučila, že ho 
musím nechat něco přehnat, bouchnout, vy-
soptět, a až vychladne, tak se s ním normálně 
domluvit.

Takže tam je nějaký posun od toho, jak to 
bylo v začátcích…
LA: Víc mi ustupuje. (směje se)
VA: Zralostí člověk moudří a nehádá se.
LA: Teď už jsem občas dokonce víc vzteklá já.
VA: V tom je právě ten problém, že dcera je 
víc po mně.
LA: A jaké vlastnosti ještě po tatínkovi máte?
VA: Cholerickou povahu, jakousi vzteklost 
a výbušnost. Prostě se oba dokážeme strašně 

ale zpočátku jsem samozřejmě hledal, sebe a co 
a jak. Teď momentálně dělam sérii na příští rok, 
v učebně číslo jedna už jsou první náznaky, zde 
už jsou pokračovánítěch obrazů (ukazuje na 
obrazy), tenhle set, co se bude jmenovat Země 
zaslíbená, a je to o Izraeli.

Myslíte si, že každý by se měl věnovat umění?
VA: Ne, to rozhodně ne. Já si myslím, že každý 
má tu berličku jinou. Někdo sport, někdo 
umění…
LA: (smích)
VA: Co?
LA: Nic, jen jsem si představila, jak ty spor-
tuješ. (směje se)
VA: Já nesportuju. Zkrátka to, co mě nein-
teresovalo, jsem vypustil a takhle to vidím 
i u ostatních – ať si každý najde tu berličku 
svou.

A jaký vztah máte k umění vy? Zdědila jste 
něco v tomto směru po tatínkovi?
LA: Myslím, že ano, něco jsem podědila. 
Dlouhá léta jsem dělala keramiku, ale asi 
po patnácti letech už to pro mě přestalo mít 
onu relaxační funkci, už mě to zkrátka to-
lik nenaplňovalo, takže teď mám takovou 
uměleckou pauzu. Ale cítím, že už by to zase 
něco chtělo. Na druhou stranu jsem za po-
slední roky něco procestovala, poznala… Třeba 
bude fajn se k umění vrátit, až se člověk usadí, 
bude mít děti… Pak zase budu mít čas a začnu 
například malovat.
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Pan profesor na žurnalistiku mi taky říkal, že 
jste prý o vytvoření časopisu hodně stála – co 
bylo těmi klíčovými důvody?
LA: Vidím to jako nějaký ventil toho, co si 
myslíte, v podstatě předání názorů a námětů 
studentů nám – učitelům.

Když už jsme u těch studentů, co si myslíte 
o naší generaci? V čem se liší od toho, když 
jste byli v našem věku? Já totiž ze všech stran 
slýchávám, jak je naše generace zkažená 
a nevychovaná…
VA: To moc dobře srovnávat nejde, my jsme žili 
v něčem úplně jiném. Ale po těch devadesátých 
letech mi přišlo, že spousta mladých lidí nabyla 
dojmu, že jsou pány světa a můžou všechno 
– a tak to prostě není. Člověk má svobodu 
slova, může se svobodně rozvíjet, ale v rámci 
nějakého společenského řádu.
LA: Já si třeba nemyslím, že byste byli ge nerace 
zkažená, to se bude vždy říkat o každé gene-
raci a ta, která je pro nás dnes ukázková, taky 
dříve byla považována za zkaženou. Rozdíl 
oproti mé generaci vidím v tom obrovském 
množství příležitostí, co máte – ať už co se 
týče studia, trávení volného času, v podstatě 
čehokoliv. A vlastně vám to ani nezávidím, 
protože právě tím to máte o to těžší a lehko se 
vám stane, že se ve víru všech těch možností 
ztratíte – najednou nevíte, kdo jste, co chcete 
nebo jestli to, co děláte, děláte, protože to po 
vás někdo chce, či proto, že to chcete sami. 
S tím ale souvisí to, že mi přijde, že díky tomu 
získáváte až přehnané množství sebejistoty, 
a často mám pak z mnohých studentů pocit: 
,,Všechno znám, všude jsem byl, všechno jsem 
viděl.“ A já si myslím, že tohle v šestnácti letech 

není v pořádku. Chybí mi tam trochu nějaké…
VA: Pokory.
LA: Ano, pokory. Uvědomit si, že možná už 
jsem něco dokázal, že možná mám tu matu-
ritu, ale ještě toho mám hodně před sebou, že 
tyhle věci ze mě nedělají někoho tak strašně 
výjimečného a že mám ještě spoustu limitů. 
Vždycky jsem říkala, jak si vážím lidí, kteří 
něco dokázali, ale mají v  sobě tu pokoru 
a nedávají druhým najevo, že oni jsou něco víc.

Myslíte si, že je takový váš tatínek?
LA: Myslím si, že ano. A tohle by si podle mě 
měli ti lidé uvědomovat. Možná jsou chytří, 
zvídaví a mají solidně nakročeno, ale ještě 
toho nedokázali tolik, aby mohli mít takové 
sebevědomí. Mohu citovat Sokrata: ,,Vím, že 
nic nevím.“ V tom je podle mě velká pravda. 
Takže já vidím negativum vaší generace spíš 
v tom přehnaném sebevědomí a zároveň s tím 
souvisí další věc – rodiče dnes často své děti 
v tomhle jejich pocitu ještě více utvrzují. To, že 
sem přišel ten americký styl výchovy, že „dítě 
je osobnost“. A potom jsem v situaci, kdy mi 
nějaký rodič vypráví, že jeho dvouleté dítě je 
osobnost, protože tohle a tohle nechce. Pak je 
z toho dítětě v patnácti hloupý a nevychovaný 
jedinec, a rodiče si myslí, že mají doma génia. 
Pro mě například bylo v dětství samozřejmostí, 
že jsem doma pomáhala…

jedno. To je negativní vliv médii. Mají nějakou 
společenskou funkci, měla by společnost hnát 
někam dopředu, posouvat ji, ale k lepšímu! 
V dnešní době mají média více zodpověd nosti, 
ovšem nevyužívají ji správně. Ale tím, že něco 
napíšeme, se nic nezmění. Myslím si, že by 
prostě měli přijít lidi, co chtějí změnu, kteří 
mají zájem nějak konstruktivně vytvářet tuhle 
společnost, učit se myslet. S tím nám ale může 
pomoct škola. Kdo z nás si někdy neřekl: „Tohle 
v životě nebudu potřebovat.“ A ano, možná je 
to pravda, ale od čeho tu ta škola je? Že nás učí 
myslet! Učí nás informace třídit, selektovat. 
A myšlení je dle mého základem celého života.
LA: Ještě mě napadá s tím spojená jedna věc 
– když třeba v těch devadesátých letech byl 
s dítětem nějaký problém, rodiče byli vůči 
němu dítěti docela soudní. Netvrdím, že to 
tak bylo vždy, a netvrdím, že se razilo heslo: 
„Pan učitel má vždy pravdu.“ Tak se k tomu 
nepři stupovalo nikdy. Ale věděli, co mají doma, 
věděli o kladech, záporech, že sice mají své děti 

rádi, ale vědí, jací občas dokážou být grázlíci. 
Dnes mám dost často pocit, že se musím obha-
jovat za to, když mám zájem dítě něco naučit 
a třeba na něj zvýším hlas, když si hraje s mo-
bilem. Pokud po mně požadují, abych jejich 
dítě něco naučila, tak na to musím mít nějaké 
podmínky. A jestliže oni nejsou schopni mu 
doma důrazně vysvětlit, že se něco nemá, tak 
to musím udělat já. Potom nerozumím tomu, 
co po mě vlastně chtějí, to je asi to, co mě irituje 
nejvíc, tenhle začarovaný kruh.

A poslední otázka – co byste vzkázali stu
dentům? Nějaké motto či poslání.
VA: Uvědomit si, že nejsem dokonalý. A pra-
covat na sobě a s tím si i nějak uvědomovat, 
jakou mám vizi, kam bych chtěl směřovat. 
Takže – pracovat, studovat, učit se.
LA: Já bych vzkázala, že studenti mají svá prá-
va, ale mají také své povinnosti a zároveň že 
učitelé sice mají své povinnosti, ale mají taky 
svá práva. Protože mi přijde, že často stu-
denti jen berou, že oni mají práva a my máme 
povinnosti, takže uvědomit si, že to funguje 
i obráceně.

KŘÍŽOVÝ VÝSLECH
CHODIT DO ŠKOLY, NEBO PRACOVAT?
VA: Chodit do školy.
LA: Pracovat.

VA: No samozřejmě, vařila nám ty večeře!
LA: Dnes často rodiče řeknou: „Ona nemůže, 
ona musí mít klid na učení.“ A přitom má 
jejich dcera čtyřky! Zkrátka velká část z nich 
si neuvědomuje, že jim to zbytečně ulehčuje, 
drží nad nimi zbytečně moc ochranou ruku, 
jsou k nim nekritičtí a ve finále to je akorát 
medvědí služba.
Jistě, každý miluje své dítě, ale musím se na něj 
také koukat trochu kritickým okem, a pokud 
dělá něco špatně, tak mu to říct. Ale tohle je 
zase chyba rodičů.
VA: Víte, já bych z toho nevinil jen ty rodiče. 
Myslím si, že jeden z dalších podstatných ne-
gativních vlivů jsou masmédia. Nemluvím 
teď o tisku, ale ještě za mě běžely v televizi 
krásné věci, které dělali lidi, co to měli rádi. 
Dnes jsou to prostě pořady na vymývání mo-
zků a je to tak nějak zapříčiněno tím, že alfou 
a omegou všeho je zisk. A bohužel, některé 
děti se potom vidí v těch pseudocelebritách, 
chtějí být slavní, ale že mají v hlavě piliny, je jim 

VĚDĚNÍ, NEBO SNĚNÍ?
VA: Vědění.
LA: Vědění.
SLADKÉ, NEBO SLANÉ?
VA: Slané.
LA: Sladké.
PIVO, NEBO VÍNO?
VA: Víno.
LA: Víno.
ČEŠTINA, NEBO MATEMATIKA?
VA: Čeština.
LA: Čeština.
LÉTO, NEBO ZIMA?
VA: Léto.
LA: Léto.
DEN, NEBO NOC?
VA: Den.
LA: Den.
VESNICE, NEBO MĚSTO?
VA: Město.
LA: Vesnice.
PENÍZE, NEBO LÁSKA?
VA: Láska.
LA: Láska.
PES, NEBO KOČKA?
VA: Pes.
LA: Pes.
KÁVA, NEBO ČAJ?
VA: Čaj.
LA: Čaj.
ČERNÁ, NEBO BÍLA?
VA: Černá.
LA: Černá.
JOSEF ČAPEK, NEBO KAREL ČAPEK?
VA: Karel.
LA: Karel.

Kateřina Michaličková
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SIGNAL FESTIVAL
Jako milovnice davů a pošlapaných bot jsem 
se ve dnech 16.–19. října 2014 zúčastnila 2. 
ročníku festivalu světla Signal v Praze. 

I letos se autorům na největší přehlídce světel-
ného umění podařilo na několik dnů rozsvítit 

pražské ulice, parky, náměstí a náplavku. Signal 
využil pražské architektury jako světelné gale-
rie, čímž se podařilo vylákat 250 000 lidí do 
ulic historického centra Prahy.

Reportáž



Mezi největší lákadla rozhodně patřil zahajo-
vací videomapping Dreamforce od maďarských 
mistrů obrazu Maxln10sity, kterým se podaři-
lo rozsvítit palác Kinských na Staroměstském 
náměstí. Další zdařilou světelnou instalací byla 
3D projekce E:Merge, která byla připravena pro 
fasádu Michnova paláce na pražské Kampě, 
od tureckého kolektivu autorů Nerdworking. 
Asi každého mírně řečeno „pobavilo“ upo-
zornění autorů, že tato projekce může způsobit 
epileptické záchvaty. Pokud někdo neměl do-
statek času na procházky přeplněnou Prahou 
a chtěl si alespoň částečně festival světel užít, 

stačilo zavítat na náměstí Míru, kde celý fes-
tival velmi důstojně reprezentovala Evoluce 
z dílny barcelonského studia Onionlab. Ti, 
kdo zavítali na Mariánské náměstí k Městské 
knihovně, se mohli stát diváky barevné a hu-
morné site-specific projekce Out of Place, která 
svým animovaným příběhem přesně vystihla 
využití budovy.

Na festivalu světel měli zastoupení i umělci. Svá 
díla předvedli čeští výtvarníci Petr Nikl, Rich-
ard Loskot nebo David Černý. Gabriela Pro-
chazka oživila hladinu Vltavy nedaleko Karlova 
mostu světelnou iluzí tajemného hlubinného 
tvora, Krakena. A před budovou Rudolfina se 
účastníci festivalu mohli stát dokonce spolu-
autory křišťálové instalace, jejímž autorem byl 
další český výtvarník, Jaroslav Bejvlml.

Světelných instalací bylo po Praze celkem 21 
a všechny byly jedinečné. Takže pokud jste nes-
tihli loňský ročník, určitě si v polovině října 
tohoto roku udělejte čas, vyrazte do pražských 
ulic a pomozte tak autorům projektu rozsvítit 
Prahu.

Anna Dohnalová
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Divadlo Na Jezerce přináší obdivuhodný 
zážitek v podobě představení „Práskni do bot“. 
Necelou hodinu a půl vás budou bavit 4 herci 
– Liška, Holub, Hrušínský a Sitta.

Celé představení se odehrává v prostředí veřej-
ných záchodů, které čtyři zmiňovaní řemeslníci 
obkládají. Pokud jdete na představení a nevíte, 
co vás čeká, může vás toto tento fakt dost pře-
kvapit. Tak jako mě. Kulisy a rekvizity jsou 
dobře vybrané, prostředí je věrohodné, a tak do 
něj obkladači velmi snadno zapadnou. A také 
jejich mluva… 

Každý z nás si dokáže představit, jak asi mlu-
ví banda řemeslníků, a představení „Práskni 
do bot“ nám to ukazuje přímo před očima. 
Řemeslníci své práci moc nedají a raději vedou 
rozhovory o ženských, fotbale, politice a občas 

mezi nimi dojde i k rozporům. Je jasné, že je-
jich mluva se neobejde bez drsných výrazů, 
které k současným řemeslníkům patří, ale 
především dodávají na komičnosti představení. 
K zápletce dojde ve chvíli, kdy se objeví nevy-
fakturovaná paleta a každý z nich, nezávisle na 
sobě, ji chce ukrást.

Hřebejkova režie výborně graduje, a i když je 
představení komické, nechybí špetka vážnosti 
a především závěrečného poučení. Samozřejmě 
nebudu říkat, jak to dopadne, myslím si, že 
tuto hru stojí za to vidět, protože nás donutí se 
zamyslet a především si uvědomit, že všichni 
jsme jen lidi.

PRÁSKNI DO BOT
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Zdeňka Kopecká

Radek Holub (vlevo), Jan Hrušínský (vpravo)

Václav Liška



O postavu Marie Antoinetty se zajímám již 
dlouho a patří k mým oblíbeným historickým 
osobnostem. Téma poslední královny Francie je 
samo o sobě přitažlivé, proto jsem byla zvědavá 
na jeho muzikálové zpracování.

Prvotní myšlenka na muzikál vznikla již v roce 
2004 v hlavě Jiřího Hubače. Ke spolupráci si 
přizval textaře Pavla Vrbu a Karla Svobodu, 
kvůli jeho tragické smrti však byly přípravy 
odloženy. Takto se v budoucnosti stalo ještě 
několikrát, pokaždé někdo z tvůrců muzi kálu 
zemřel. O jeho realizaci se nakonec v roce 
2012 postarali pozůstalí a producentkou se 
stala Ema Krahulíková. Po 10 letech jsme se 
tedy konečně v Dubnu dočkali premiéry, která 
proběhla v divadle Hybernia. Do hlavní role 
byla obsazena Monika Absolonová, jako její 
alternace pak Iva Marešová. V roli krále se 
objevil Michal Novotný.

POHLED DO ZÁKULISÍ
Ještě před představením jsem měla možnost 
podívat se i do zákulisí divadla. Zvukaři byli 
velmi milí a rádi mi všechno vysvětlili a ukáza-
li. Směla jsem si také vyzkoušet ovládání po-
hyblivého podia. Do šatny jsem ze zdvořilosti 
jít odmítla, ale bylo milým překvapením, když 
se na podiu objevila představitelka hlavní role, 
Monika Absolonová, která je v reálu skutečně 
velmi milá a sympatická. Vyfotily jsme se, 
poděkovala jsem a pomalu se šla usadit.

RAKOUSKÁ MRCHA 
Královna byla po celou dobu prezentována jako 
„mrcha“, která si ničeho nevážila, opravdovou 
lítost nad jejím osudem mohlo publikum pro-
jevit až v posledním dějství, kdy se loučila se 
svými dětmi a byla odvlečena na popravu. 
Obávala jsem se, že hlavní linie muzikálu 
se bude týkat milostného trojúhelníku mezi 
králem, královnou a velitelem královského plu-
ku. Nevěra královny však byla pouze vedlej-
ší linií muzikálu. Mnohem zajímavější bylo 
ztvárnění lásky krále k samotné královně… 
Trošku mě naopak zmátlo postavení měšťan-
stva. V  jedné chvíli striktně protestovali 
proti králi, ve druhé mi zase přišli zmatení 
a nerozhodní.

Provedení muzikálu se mi v každém případě 
líbilo. Krásné kostýmy a kulisy, rytmické pro-
vedení, vtipné poznámky… Nejvíce mě však 

Dlouho očekáváné album jedné z nejúspěšněj-
ších českých kapel Chinaski se dostalo na 
podzim konečně ven. Deska s názvem Rock-
field je ale trochu kontroverzní. Hudební kritici 
sice skoro jednoznačně volají sláva, že Chinaski 
konečně trefili na pomyslný hřebíček českého 
poprocku, musím se však bohužel přiznat, 
že zastávám zcela odlišný názor a deska mne 
vesměs zklamala.

Podotýkám, že na Chinaskách jsem byl málem 
odkojen a vyrostl na nich. Možná proto jsem 
k nové desce celkem skeptický, faktem však 
zůstává, že až na song „Každý ráno“, který se 
jakž takž tváří jako singl a tahoun do rádií, 

a samozřejmě píseň „Víno“, která mimo jiné 
rozveseluje naše domácnosti jako úvodní zněl-
ka k nedělnímu seriálu televize Prima, album 
strádá. Ve srovnání s nabitými nahrávkami 
jako třeba Musicbar či ještě ranější tvorbou 
z konce devadesátých let je Rockfield velmi 
chudý. A kdo ví, jak by se prodával, kdyby si ho 
posluchači před koupí v obchodech poslechli.

Tento argument však lze snadno vetovat 
faktem, že na českém Deezeru se drží velmi 
vysoko a album obecně zastává své místo 
v nej lepší pětce nejprodávanějších desek. Má 
totiž dokonalé PR. Chinaski dlouho dopředu 
avizovali, že album Rockfield bude stěžejní de-

KRÁLOVNA FRANCIE

ROCKFIELD NEBO NE?

zaujaly propracované taneční choreografie 
a výkony tanečníků. Tleskání a podupávání 
dodalo představení jiskru. Ačkoli trvalo 170 
minut, mohu říct, že jsem se ani chvíli nenudi-
la. Muzikál měl úspěch i u ostatních a sklidil 
zasloužený potlesk vestoje. Celkově bych jej 
tedy hodnotila kladně, pouze s menšími chy-
bičkami, a určitě bych ho všem doporučila.

skou a jakýmsi opožděným dárkem k 20letému 
výročí kapely. Samotný název desky se odvolává 
na proslulé britské nahrávací studio, kde mi-
mojiné samotný Freddie Mercury a jeho Queen 
nahráli jednu z nejúžasnějších písní historie, 
totiž „Bohemian Rhapsody“. To je samozřejmě 
fantastická věc a tak není divu, že se album 
prodává. Mně osobně ale bohužel chybí ta 
stará, dobrá a vokoukaná jiskra. Kdo ví, jestli 
se jí v budoucnu u Chinasek ještě dočkáme.
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Žiješ ve státě, jehož ústavu neuznáváš
Myslíš v podstatě jen na lži a pakáž
Hnusní, krutí islámisti zničili tvůj svět?
Pod ocasem jsi viděl teroristů slet?
Ne, nelži člověče, oči otevři
Rozumný muž Mladé frontě nevěří
Já, zchlastaná zkuřka, duševní prostitutka,
jejímž chlebem jsou Marlbora a vodka,
chápu vážnost tolerance v krvi
Pokud vy ne, za chvilku jsme všichni mrtvi…

Jsme na špatném místě
Máš skloněnou hlavu
do lidského skladiště,
ve kterém plavu
Prožíváme něco víc než Noc
Tak nerovnoměrní v době, kdy
ty jsi fajn, a já ne moc
Jako provaz nesouznění
Ležíme sami
někde ve tmě v Praze
a ve snaze poznat se
zkoušíme život a ostatní prasárny

Jsi s dívkou, která nemiluje:
Jsme Ondina a Bertram

Svádění tebe
“Are u mine?”
Srdce nám tepe
Doufám, že nebereš kokain
Ležím, a přemýšlím,
že bych mohla přemýšlet
o 3 rocích zpět,
kdy jsi ještě nebyl mým

Něco víc než Noc,
tak zvláštní, tak má, tak jeho, tak posedlá,

tak sytá, tak hustá, tak nedýchatelná, tak nud-
ná, tak strašlivá, tak bojácná, tak toužící, tak 
opakující se, tak ošklivá, tak smutná je ta Noc, 
která je něco víc

Jsi s holkou, která nemiluje
Jsme Bertram a Ondina

Nemám sílu na tvoje ruce
Zápasím o největší hodnoty
a ty jen mluvíš prudce
bez pointy a podstaty

Díky za tu Noc,
zejtra ti napíšu sbohem
a najdu si další milostnou odpovědnost,
která bude možná větší bohém

Jsem Ondina, Bertrame
Ty jsi fajn a já ne.

Poezie



Je to jako hejno much ležících na tvých zádech
Je to, jako kdyby duch vletěl, když ses nadech
Do plného těla,
popelu a piva,
které miluji a líbám

Jsem Mili v nebi s diamanty
Bílými nehty
A plachty
unáší mě po Gatsbyho bazénu,
který byl hystericky vyplakán
slzami smíchu

Řekni, že mě miluješ
A řekni to v duchu
Umírám při tom
V rozkoši zvuku,
který je skrze rty pronášen
jiné ženě,
jiným mužem

Jsi jed 
a utápíš mne znovu,
začínám být neupřímná,
v rozpacích, 
nenuť mě, abych snila o tom pivu,
o hejně much
ležících
na tvých zádech
Je to, jako kdyby duch
zmizel,
když jsi vydech
do prázdného těla
P. S.: Miluji a líbám

Je to svět plný falešností.
Co nám odpoví na tu velkou nejasnost?
Nezdráháme se různých krutostí,
v čem pak spočívá naše lidskost?
Zuřivost a zloba nás často ovládá,
nenávist s námi snadno zamává.
Jak se pak lišíme od zvířat?
Když prostředky lidskosti nedokážeme používat?
Co všechno s námi udělají peníze?
Necháme se jimi zmanipulovat.
A přitom to nejsou ony, co z nás dělá vítěze.
Jsme to jen my sami, tak proč se nechat ovlá-
dat?
Co je tedy základním rozdílem?
Měli bychom uvažovat a řešit věci v klidu.
Kolik se tím vyřeší, když druhého okradu?
Měli bychom žít více s rozumem.
Jekyll a Hyde dřímají v každém,
každého čeká ta velká volba.
Rozeznáme rozdíl v dobrém či zlém?
Nebo nás pohání jen čirá zloba?
Každý z nás někdy zhřešil,
touhu svou tím ukojil.
I Adam s Evou jablko ochutnali.
A zvědavost tím zahnali.
Jenže pak přišly následky,
a přitom se jen zachovali lidsky.
Všichni by to udělali stejně,
snažili by se touhu ukojit jinak, ale marně.
Každý jsme jiný,
i když podstata je u všech stejná.
Toužíme po poznání,
a co bude dál, to už nás nezajímá.
Celý život něco hledáme,
je jen na nás, jestli to najdeme.
Jestli si vybereme tu správnou cestu.
A na svůj život navlečem neprůstřelnou vestu.

MOUCHY TOUHA
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Zavírám oči, oddychuji a rekapituluji svůj život. 
Byl jsem mlád, všichni jsme byli, ale má doba 
byla startem do té, která zde vznikla. Startem 
robotů, počítačové techniky a především so-
ciálních sítí. Když jsem byl malý, maminka 
mi vyprávěla, že se s tatínkem seznámili na 
vesnické tancovačce. Neznal jsem takové věci, 
mé seznamování probíhalo prostřednictvím 
sociální sítě, ale vždycky jsem o tom snil. Přál 
jsem si podívat se své vyvolené do očí, nechat 
se pohltit láskou a na ten okamžik nikdy ne-
zapomenout. Ale nevěděl jsem jak…

Měl jsem mnoho přátel. Mnoho přátel, kterým 
jsem mohl kdykoliv napsat, kteří tu pro mě 
byli a vždy mi hned odpověděli, ale i přes to 
jsem se cítil sám. Celé dny jsem pobýval za-
vřený v pokoji, koukal do obrazovky počítače 

Apple a do té doby jsem jinou životní náplň 
nepoznal. Když mi bylo 18, něco se změnilo. 
Ne svět, ale já. Byl jsem ztracen sám v sobě. 
Vydal jsem se ven, bloudil uličkami a střetl 
se s ní. S tou ženou, o které jsem roky snil. 
Zachránila mě, našla mě a já se našel v ní. Dala 
mi všechno. Všechnu lásku, čas, který rychleji 
a rychleji utíkal, ale především náplň mého 
života. Později se stala mou ženou a na svět 
mi přivedla dvě dcery. Měl jsem rodinu, byt 
plný lásky a počítač v rohu. Potřeboval jsem ho, 
všude. Pracovní síly nahradily počítače, práce 
bez něj nebyla možná, ale už jsem se dokázal 
od tohoto imaginárního světa odpoutat. Viděl 
jsem svět svýma očima a děkoval za ženu, která 
mě ze světa sítí zachránila. 

POHLCEN 
ČASEM

Pak přišel ten den. Mé dceři se narodil syn. 
Přišla a já držel svého vnuka. Uvědomil jsem 
si, jak moc jsem starý. Zvednul jsem se, vzal do 
ruky hůl a došel ke zdi plné fotek. Zadíval jsem 
se na ně a po tváři mi stekla slza. Všechny ty 
vzpomínky, okamžiky, nezapomenutelné chvíle 
jsem měl před očima. Ano, má žena mě naučila 
žít, skutečně žít. V té chvíli jsem děkoval, že 
jsem odložil telefon, dokázal vyjít ven a využil 
možnosti svůj život něčím naplnit.

Dobelhal jsem se k posteli, usedl vedle své ženy, 
políbil ji na tvář, chytil ji za ruku a v poklidu 
vedle ní začal usínat.

Zdeňka Kopecká
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Povídka

Jednoho dne jsem si šla sednout do parku 
a uvažovala nad tím, co to vlastně talent je. Říká 
se, že každý člověk má na něco talent. Seděla 
jsem a pozorovala kolemjdoucí. Pozorovala 
jsem každého je dince a přemýšlela, jaký talent 
může mít právě daná osoba. Je talent někde 
v nás? Má ho opravdu každý? Rodíme se s ním? 
Jak je možné, že se ne vždy projeví? A co musí 
člověk udělat, aby se talent opravdu projevil? 

Myslím si, že je možné, že každý z nás má dán 
do vínku jakýsi druh nadání. Pro mě ale míra 
talentu až tak moc nerozhoduje. Vrozené na-
dání je výborná věc do života. Rozhodně je ale 
zcela zbytečné bez další dřiny. Často se talent 
projeví, ale pak se rychle vytratí do neznáma. 
Je známá spousta případů, kdy talentovaný 
člověk, který například dosud vždy vyhrával 
ve všech soutěžích, při prvním neúspěchu vše 
zahodí, zabalí a přestane se této činnosti věno-
vat. K čemu tedy nadání je?

Můžeme proplouvat životem, a přitom pro-
mrhat všechny své předpoklady. K tomu po-
dle mého názoru dochází bez píle. Proto také 
zastávám názor, že nadání bez píle je zbytečné. 
I kdybychom se narodili s největším talentem 
a nic dalšího neudělali, nikdy nedosáhneme 
takového úspěchu jako člověk, který má píli. 
Myslím si, že šanci být mistrem ve svém oboru 
má každý z nás. Stačí jen dřít a nepřestávat. 

Kolem sebe máme spoustu případů lidí, kteří 
nemají nijak velký talent, ale naopak mají 
nepředstavitelné odhodlání dosáhnout svého 
cíle. Za tímto cílem jdou, jsou ochotni mu vše 
podřídit a řadu jiných věcí i obětovat. Tito lidé 
jsou pak schopni se opravdu proslavit.

Obecně řečeno, talent bez píle není k ničemu, 
píle bez talentu je o velké dřině, a pokud se 
sejde píle s talentem, může z toho být například 
další Věra Čáslavská.

TALENT 
VS. PÍLE

Zdeňka Kopecká
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Větu podobného rázu již zajisté každý z nás 
slyšel. Ať už si člověk stěžoval na vás, život či 
jinou osobu. O čem že vlastně tenhle článek 
bude? Chtěla bych si tuto větu rozebrat. Ne 
gramaticky, žádný podmět a přísudek (to by-
chom se možná nedobrali konce), ale já za ní 
zkrátka vidím mnohem víc…

Lidi okolo sebe dělím na dvě skupiny: Jednak 
pochybovače a stěžovače, kteří mají otázku 
položenou v nadpisu v puse den co den. A po-
tom druhou skupinu, která se neptá a dělá ty 
– pro první skupinu nenormální – věci. Jenže 
co je vlastně normální? Na psychologii jsme si 
normalitu definovali jako něco, co je většinové. 
Ale znamená to v podstatě, že se možná do-
zvíme něco o celku, kam směřuje většina lidí, 
ovšem neurčuje, zdali to, kam směřují, je dobré, 
či špatné. A rozhodně by většina a normalita 
neměla znevýhodňovat ty, co se vydají směrem 
opačným. Bohužel tomu tak není a lidé často 
nedokážou přijmout nevětšinové věci. A ne-
dokážou přijmout, že kde je strop jednoho, 
může být podlaha druhého. Tím chci říct, že 
co je pro vás nepředstavitelné, nenormální či 
extrémní, může být pro někoho jiného rutinou. 

Dává nám ovšem tato rozdílnost právo ostat-
ní odsuzovat? Měli bychom si připadat vinni, 
pokud nespadáme do většiny?

Na otázky výše si asi většina (a zase je to tady!) 
z nás řekne: „Ne, samozřejmě je nemůžeme 
odsuzovat a rozhodně bychom si neměli při-
padat vinni, pokud do většiny nespadáme.“ 
Se všemi těmito poučkami jsme obeznámeni. 
S čím mi ale přijde, že dostatečně obezná meni 
nejsme, je jejich aplikace v praxi.

Jistě znáte někoho, kdo je pro vás v něčem 
„moc“, kdo je něčím extrémní. A čím? Možná 
jeho vlasy hrají všemi barvami, možná tráví 

Dalším negativem ovšem je, že tím můžeme 
odradit druhé lidi, aby byli sami sebou, aby 
dělali, co milují. A možná zabíjíme génia. Ne 
každý má tak silnou vůli a tak velké sebevě-
domí, aby tlaku pochybovačů nepodlehl. A tak 
se může stát, že z jeho výstřednosti, z jeho 
extrémní po sedlosti něčím by mohlo vznik-
nout umělecké dílo, mohl by dostat nej vyšší 
ocenění, ale před vrcholem už se na něj nabalí 
tolik řečí, které ho srážejí k zemi, že to vzdá. 
Že uvěří všem těm lidem, kteří o něm pochy-
bují, a navždy v sobě pohřbí něco, co ho mělo 
udržet při životě. Uveďme si to na následujících 
příkladech: Co by se stalo, kdyby Edisonovi 
u osmistého pokusu o vynalezení žárovky 

ně kdo řekl „vzdej to, vždyť už jsi to zkou šel 
tolikrát, nemá to cenu“ a on tomu uvěřil? 
Svítili bychom si doteď táboráčky, svícny či 
pochodněmi? Co by se stalo, kdyby to Beatles 
vzdali po prvním odmítnutí vydavatelstvím? 
Přišli bychom o jednu z nejlegendárnějších 
kapel na světě?

Těmito příklady chci poukázat na fakt, že by-
chom se měli pozastavit a zamyslet, jestli nějak 
komentovat život a jednání druhých a soudit, 
zda to, co dělají, je normální a dobré. Samo-
zřejmě, ne za každé situace. Pokud někomu 
přijde normální jít si skočit pod metro, protože 
zrovna nemá co dělat, asi by nebylo od věci mu 

JE TOHLE NORMÁLNÍ?!

příliš mnoho času u  knih/cvičení/psaní 
(dosaďte si sem, co chcete), možná má na něco 
naprosto protikladný názor oproti vašemu. 
A jaké to ve vás vyvolává pocity? Opovržení, 
nechápavost? Pociťujete, jak mezi vás tahle ji-
nakost staví pomyslnou zeď? Možná jste si to 
do této chvíle neuvědomili, ale něco podob-
ného jste cítili. Jenomže proč? Proč, když nás 
učí všechny tolerovat, chápat a nechat ostatní 
žít? „Žij a nechej žít,“ by se mělo vytestat do 
kamene, protože to dost často opomíjíme.

Fakt, že mi tohle jednání nepřijde správné, je 
jeden (pro mě) negativní aspekt neuznávání 
nenormalit a extrémů.

to nějak rozmluvit. Ale jestli ho jeho počínání 
neohrožuje na životě, neznamená ten pro nás 
nepochopitelný extrém, co nás vyvádí z míry, 
jen fakt, že dotyčný člověk je ochotný obětovat 
něčemu víc než my a že bychom ho měli nechat 
vyniknout? Když ne my, tak on.

Myslím si, že pokud chce být člověk v něčem 
opravdu hodně dobrý a něco dokázat, musí 
jít za hranice své komfortní zóny a často tím 
právě jde i za hranici většiny. Oni hnou jed-
ním prstem, vy musíte všemi deseti. A tak to 
dle mého názoru platí snad ve všech oblastech 
života. Byla by škoda, kdyby kvůli netoleranci 
svět přišel o spousty talentovaných lidí nebo 
aby ze světa odcházeli lidé, kteří potlačili svůj 
um či touhu. Proto radím dvě věci nám všem: 
Jestli chceme respekt od druhých, res pektujme 
druhé. A jestli chceme mít něco, co jsme nikdy 
neměli, musíme pro to udělat něco, co jsme 
ještě nikdy neudělali – a možná ještě ani nikdo 
před námi.

Kateřina Michaličková
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Co by se stalo, 
kdyby to Beatles 
vzdali po prvním 
odmítnutí 
vydavatelstvím?

„Vzdej to, vždyť 
už jsi to zkoušel 
tolikrát, nemá to 
cenu.“ 



Každý z nás se někdy setkal s  tím, že mu 
předčasně odešel někdo, koho měl moc rád. 
Mně bohužel taky. Poprvé jsem se se smrtí se-
tkala jako malá pětiletá holčička. Tehdy jsem 
vnímala pouze to, že ta osoba už tady není. 
Nevěděla jsem proč a příliš jsem úmrtí a smrt 
jako takovou nechápala. Možná, že to tak bylo 
lepší, protože jsem se s tím pak dokázala lépe 
vyrovnat.

Letos ale bohužel smrt zamířila mezi mé blízké 
znovu. Tentokrát jsem ji už naprosto vnímala 
a můžu říct, že to byl zatím zdaleka nejhorší 
den mého života. Bylo to pro mě o to horší, 
kvůli tomu, že celá událost byla propíraná 
v mediích, kde byly samozřejmě uvedeny samé 
mylné informace. V tu dobu jsem si také prvně 
uvědomila, že nenávidím bulvár. Ještě horší je, 
když se někdo sprovodí ze světa dobrovolně 
a sám, hlavně pokud se jedná o velice mladou 
a talentovanou osobu přibližně mého věku. Jed-
nu chvíli si s ní povídáte a v další chvíli prostě 
stojíte na pohřbu a je pryč. Není dne, kdy bych 
si nevzpomněla.

A právě dnes na oba tyto blízké vzpomínám 
nejvíce. Každý z nich pro mě znamenal něco 

jiného. Byli to lidé naprosto rozdílného věku 
a zemřeli v naprosto odlišných situacích. Proto 
se na smrt jako tako vou můžu podívat z více 
úhlů. Tenkrát jsem byla malá, nebyl důvod si 
něco vyčítat, protože svůj čas s milovanou oso-
bou jsem strávila tak, jak nejlíp jsem tenkrát 
uměla, a i když to bylo jen na chvíli, krásné 
vzpomínky mi zůstanou už navždycky. Ale 
ve druhém případě jsem se naučila spoustu 
věcí. Je mi například velmi líto, že jsem třeba 
kamarádství brala jako samozřejmost nebo 
že jsem ignorovala některé věci. A kvůli této 
smutné události jsem si také začala jistých věcí 
mnohem více vážit.

Vždycky jsem prohlašovala, že nechci řešit 
smrt, že se mě netýká, protože jsem ještě mladá 
a na tyhle věci mám času dost. Nemohla jsem 
se více plést. Smrt do našich životů zasahuje 
průběžně. Je zbytečné se ptát proč. Protože to 
tak prostě je. Naše životy jsou jako tenounké 
nitky, se kterými si někdo neustále pohrává 
a můžou se kdykoliv přetrhnout.

Poprvé se takto vypisuji ze svých pocitů, pro-
tože tím, že si na milované osoby, i když to byl 
pokaždé jiný druh lásky, vzpomenu a vybavím 

DUŠIČKY
si všechny zážitky s nimi, uctím jejich památku. 
Zapálím za oba svíčku, a i když mi po tváři teče 
slza, musím se pousmát. Ty momenty štěstí 
bych nikdy za nic nevyměnila. Važte si svých 
blízkých a pravých kamarádů, nikdy nevíte, 
jaká událost vás může rozdělit. Už navždy.

Kateřina Kaňovská
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